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Bővülő élettér
Előzetes az Énekelt Versek VI. Zentai Fesztiváljáról és a kísérő rendezvényekről

Gyújtson ön is gyertyát 
a békéért!

Május 24-e, a világbéke napja alkalmából Zentán is részt 
lehet venni az Európai Keresztény Nők Ökumenikus 

Fórumának a „Fény a Békéért” elnevezésű akciójában

A hét végén rendezik m eg az 
Énekelt Versek VI. Zentai Fesztivál
ját. Az idei fesztiválra az eddigiek so
rán legnagyobb számú, tizenhárom  
együttes, illetve egyéni versenyző ne
vezett be. A rendezvény ezúttal sem 
csupán a versenyprogramból és egy 
gálaműsorból áll: számos művelődé
si program  kíséri, nem  is csak Zen
tán. Hajnal Jenőt, a szervező Thurzó 
Lajos Közművelődési Központ igaz
gatóját arra kértük meg, hogy ismer
tesse, milyen újdonságokat nyújt a 
hétvégi fesztivál a költészetet és a  ze
nét kedvelő közönségnek.

-  A jelentkezők száma alapján azt 
állapíthatjuk meg, hogy nagyfokú ér
deklődés alakult ki a fiatalok köré
ben az énekelt versek iránt, amely 
képes tizenhárom együttest és szólis
tát elhozni a rendezvényre. Szeret
nénk bővíteni a fesztivál életterét né
hány újdonsággal. Első alkalommal 
szervezünk rendhagyó költői estet, 
amelyre a továbbiakban m inden év
ben egy költőt hívunk meg. Ezúttal 
Bogdán Józsefre esett a választás. 
Fontosnak érezzük a költő személyes 
megnyilatkozását, am it dokum entál
ni is szeretnénk, tehát kíváncsiak va
gyunk arra, hogyan m ondja el saját 
verseit. Az est többi részvevőjét az ő 
kívánságára hívtuk meg.

-  A másik újdonság az, hogy a 
Zetna internetes újsággal közösen a 
kortárs magyar költőkhöz szóló föl
hívást je len tettünk  meg a magazin 
lapjain: küldjenek verseket, melye
ket azután képzőművészekkel illuszt- 
ráltatunk. Tizenöt költő ju tta tta  el 
versét itthonról és Magyarországról, 
s ezeket tizennyolc festőnek küldtük 
el. így jö n  létre a vers-tárlat, az alko
tások bemutatása. A verseket és az il

lusztrációkat A háló könyve című kö
tetben fogjuk rövidesen megjelen
tetni, sajnos, a könyv a fesztiválra 
nem  készülhetett el. A kötetnek 
azért adjuk az em lített címet, m ert 
az idei fesztivál kötelezően megzené
sítésre került versét Beszédes István 
Háló cím en írta meg, s ennek a kép- 
nek-metaforának a szellemében kér
tük fel a többi költőt is versírásra.

-  Az élettér bővülését je lenti az is, 
hogy rendszeresen meghívunk kül
földi vendégeket, akik Zentán kívüli 
településen is föllépnek. A Kaláka 
együttes rendszeresen részt vesz a 
fesztiválon. Ezúttal az együttes alapí
tó tagjai, a Gryllus fivérek a temerini 
Szent Rozália-templomban is zenés 
áhítatot -  énekelt verseket, zsoltáro
kat, jiddis és a Hegyi Beszédből vett 
dalokat -  adnak elő. Tavaly a kárpát
aljai Credo együttes volt az alkalmi 
vendégünk, ezúttal pedig Márk Atti
la erdélyi előadó mutatkozik be Zen
tán és az adai Szentháromság-temp
lom közönségének -  hallottuk Haj
nal Jenőtől.

A szombat délutáni versenyprog
ram ban hét település -  Óbecse, Kis- 
piac, Magyarkanizsa, Zenta, Csóka, 
Bezdán és Szabadka -  szólistái és 
együttesei lépnek föl. Vannak közöt
tük rendszeres részvevők és újak; dí
jazottak, és akik ezúttal szeretnének 
a legjobbak közé kerülni. A közön
ség láthatja-hallhatja az A Prima Vis
ta, a Csobolyó, az Elhangolás, a Kiri- 
ana, a  Kvartett, az Oázis, a Rézmo- 
nyos, a Sidrovan és a The Hammers 
együttest, a Korponai-triót, a Kőmű- 
ves-Beke-duót, valamint Horváth At
tilát és Szloboda Tibort. Az esti gála
műsorban a győztes lép föl a Kaláka 
és Márk Attila mellett.

A „verspályázaf-ra Bakos And
rás, Beszédes István, Csernik Előd, 
Danyi Zoltán, Eörsi István, Fehér 
Kriszta, Fenyvesi O ttó, G éber Lász
ló, Jász A ttila, Kovács K arolina, 
Pressburger Csaba-Saul, Sinkovits 
Péter, Szügyi Zoltán, Tari István és 
Zalán T ibor küldött verset.

A zentai dohányipari vállalatban 
szerzett minapi értesülésünk szerint a 
körzet termelői 770 hektár Burleyt ter
mesztenek az idén. A palánták kiülteté
se folyamatban van. Émlítést érdemel, 
hogy azok a termelők, akik nem rendel
keznek elegendő palántával, bizalom
mal fordulhatnak a vállalat megbízottjá
hoz. Korábbi gyakorlatához hasonlóan 
a beváltó most is ellátja a „megszorulta- 
kat” palántával. Egy négyzetméter 
(500-600 szál) két kiló első osztályú do
hány árába kerül, amit a termés átadá
sakor kell majd kiegyenlíteni.

Ültető- és permetezőgépekkel is 
ellátja az érdekelteket a vállalat, három
évi törlesztéssel és a dohánytermelők 
egy része élt is már ezzel a lehetőség
gel, de a fűzőgép iránt nem nyilvánul 
meg érdeklődés.

A vállalat műtrágyával és növény
védő szerekkel is ellátja a termelőket, 
meg faanyagot is ad az érdekelteknek, 
megteremtve ezzel a dohánylevelek 
száradásához szükséges feltételt.

Béke. Fogalom, amelyért oly sokan 
fohászkodtunk az elmúlt több, mint 
egy évtizedben, s amiről már szinte 
azt hittük, hogy teljesen elérhetetlen
né vált számunkra. Ezért területün-

A dohány kifejlődéséhez, m int is
meretes, elég sok vízre van szükség, 
ám a vízellátás kérdése továbbra sincs 
rendezve a dohányipari vállalat körze
tében. Amikor már pótolni kellene a 
csapadékot, arra az időre a csatornák
ból eltűnik a víz, másrészt meg az ön
tözőberendezéseknek is híján vannak 
a termelők. Drága az említett beren
dezés, tág a beruházás megtérülésé
nek az ideje, így hát többnyire az 
időjárás alakulása szabja meg, hogy 
mennyit terem a haszonnövény, a 
Burley, amely mellett a Virginia fajta 
termesztésében, fölvásárlásában is ér
dekelt a zentai vállalat.

A Virginiát főleg a szerémségi föld
művesek termesztik, de újabban már 
kísérleti alapon tíz hektár termeszté
sére az itteni termelőkkel is kötött 
szerződést a vállalat. A Virginia ter
mőterülete is csaknem eléri a Bur- 
leyét, pontosabban 751 hektár.

si

kön talán még fontosabb és kiemel
tebb e szó jelentése. Az októberi tör
ténések után azt hittük, végre meg
nyugodhatunk, s elállt az az eső, 
amelynek vérvörös cseppjei szinte 
lem oshatatlan  nyom okat hagytak 
m indannyiunkon. Azonban a dél
szerbiai történések árnyékában to
vábbra sem aludhatunk igazán nyu
godtan, nem  beszélve a Macedóniá
ban és a világ számos szögletében 
izzó válsággócokról, amelyekben ez
rek halnak értelm etlen halált nap, 
m int nap. Ezért fontos, hogy apró 
gesztusokkal ugyan, de m ind töb
ben hozzájáruljunk a béke megte
remtéséhez.

Az Európai Keresztény Nők Öku
menikus Fóruma május 24-én, a világ
béke napján Fény a Békéért címmel 
Vajdaságban is békemegmozdulást 
tervez.

Az akcióhoz és a világbéke napjá
nak m éltóképpen történő megün
nepléséhez bárki hozzájárulhat azzal, 
hogy ezen a napon este nyolc órakor 
egy fényforrást helyez el az ablakjá
ban. Arra természetesen ügyeljen, 
hogy a közelben ne legyen gyúlékony 
anyag. A gyertyát, m int fényforrást he
lyezzék el egy vízzel teli pohárba. Zen
tán a 024/811-391-es telefonszámon 
rendelhetik meg a béke gyertyáját, 
május 16-ig a délelőtti órákban. A 
gyertyákat díjmentesen postázzák az 
érdeklődőknek.

Csupán egy apró lángról van csu
pán szó, amely viszont mindannyiun
kért ég.

Horváth Zsolt -  Tádé

fi.

Ültetik a dohányt
A zentai dohányipari vállalat 770 hektár Burleyre, és 751 

hektár Virginiára kötött termesztési szerződést

Y U  P R E S S

Beruházások nélkül nincs fejlődés
Miroljub Labus szövetségi kormányfőhelyettes nyilatkozott a Danas

napilapnak

---------------------------- " -------------------------------  A Világbank segítsége nélkül nem tudjuk 
megoldani azokat a problémákat, amelyek a 
bankrendszer átalakításával, a privatizációval és 
az infrastruktúra újjáépítésével kapcsolatosak. 
Az a lény, hogy JSZK-t ismét felvették a Világ
bankba, nem azt jelenti, hogy ezzel egyidejűleg 
megoldódtak azok a gondok, amelyek a külföldi 
tőke érkezésével vannak összefüggésben. Ez 
csak előfeltétele annak, hogy az elkövetkező 
időszakban hiteleket kapjunk -  mondta a Danas 
napilapnak adott nyilatkozata elején Miroljub 
Labus, szövetségi kormányfőhelyettes, aki tagja 
volt annak a jugoszláv delegációnak, amely 
nemrégen az Amerikai Egyesült Államokban 
járt.

-  Sajnos, az ország adóssága igen tetemes, 
ami egyben azt is jelenti, hogy a kiút nem az 
újabb hitelek felvételében rejlik, hanem a beru
házásokban. Nekünk mindenképpen arra kell 
törekednünk, hogy olyan feltételeket teremt
sünk, amelyek lehetővé teszik a külföldi tőke be
áramlását az országba. Ezek a feltételek még 
nincsenek meg, de ahhoz, hogy ezeket megte
remtsük pénzre van szükség.

• A jövőben milyen lesz a Világbankkal való 
együttműködés?

-  A Világbankkal való együttműködés két 
csoportba osztható. Az egyik az újrafelvétellel 
kapcsolatos. Ismeretes az is, hogy a Világbank 
senkinek sem íija le az általa folyósított hitele
ket. Nincs ez másképpen a mi esetünkben sem. 
Ettől függetlenül konszolidációs hitelt kap
tunk, ami lehetővé teszi az-1,7 milliárd dolláros 
adósság törlesztését. A bank illetékesei azt is jól 
tudják, hogy mi nem tudjuk rendszeresen fizet
ni az általuk folyósítót hitelt, ezért az első há
rom évben különleges elbírálásban részesü
lünk, ami aztjelenti, hogy 1 százalékos kamatot 
fizetünk.

A Világbankkal való együttműködés másik 
formája abban merül ki, hogy most már ismét 
lehetőségünk van arra, hogy pályázzunk a kü
lönböző projektumokra. Erre mi szerencsére jól 
felkészültünk.

Nagyon fontos tény az is, hogy az USA-ban 
tett látogatásunk alkalmával sikerült jó  kapcsola
tot kialakítanunk a Világbank elnökével, aki 
megígérte, hogy személyesen is támogatni fogja. 
Fontos ez azért is, mert az utóbbi tíz esztendő
ben mi valójában nem ápoltuk a személyes kap
csolatokat, amelyek minden szempontból na
gyon lényegesek.

• A külföldi beruházók nem igazán szeretik a 
költségvetés támogatását.

-  Mi nem a költségvetés támogatását vagy hu
manitárius segélyt kérünk, hanem kölcsönt vagy 
donációt az infrastruktúra felújítására, amely a 
szankciók, a bombázások és általában a rende
zetlen viszonyok miatt tönkrement. Erre azért is 
szükség van, mert infrastruktúra nélkül nem le
hetséges a gazdaság fejlesztése sem. Ez egyben 
azt jelenti, hogy a költségvetés támogatásáról

l van szó.

ELSŐDLEGES CÉL AZ 
INTÉZMÉNYEK ÁTALAKÍTÁSA

-  Nekünk pénzre van szükségünk arra is, 
hogy végrehajtsuk az intézmények reformját, 
ami valójában azt jelend: a mostanitól más ala
pokra kell helyezni a bank- és a jogi rendszert, 
hatékonyabb bíróságokra és vámhivatalra, vala
mint jobban működő adóhivatalokra van szük
ségünk. Az infrastruktúra újjáépítése és a meg
felelő intézményrendszer kialakítása előfeltéte
le a gazdasági fejlődésnek. A Világbank erre a 
célra hajlandó kölcsönt adni.

• Az a tény, hogy ismét a Világbank tagjai va
gyunk, mennyire serkenti a beruházókat?

-  Mint már említettem, á Világbank támo
gatja az infrastruktúra felújítását és a privatizáci
ót, ami valójában a beruházók szempontjából jó  
jelnek számít. Tudni kell ugyanis azt, hogy azok
ban az országokban, amelyekben sikereket ér
tek, illetve érnek el a gazdasági fejlődésben, az 
állam is garanciát vállalt a beruházóknak, ami 
valójában aztjelenti, hogy a privát tőke beáram
lása is nagyobb volt.

• Mi akadályozza az USA-t abban, hogy részt- 
vegyen a donorkonferencián?

-  A problémát ezen a téren a Kongresszus és 
a Szenátus néhány tagja, valamint azok a szerve
zetek képezik, amelyek a részvételt a  háborús 
bűnösök feletti ítélkezéstől teszik függővé. A há
borús bűnösöket mindenképpen el kell ítélni. 
Ahhoz, hogy ezt megtegyük, át kell alakítani a 
bíróságokat, azért, hogy azok úgy, ahogyan kell, 
a saját hatáskörükben működni tudjanak. Ne
künk erre pénzre és természetesen időre is szük
ségünk van: legalább két vagy három hónapra. 
A kormány május végéig elfogadja a hágai tör
vényszékkel való együttműködésről szóló tör
vénytervezetet is.

A BERUHÁZÓK ELŐTT 
NYITOTT AZ ÚT

Az USA adminisztrációja ilyen szempontból 
valamivel nagyobb megértést tanúsít irántunk, 
mint a Kongresszus néhány tagja vagy mint a 
kormánytól független szervezetek. Az utóbbiak
nak nincs is nagyobb befolyásuk a közvélemény
re, s éppen ezért azt gondolom, hogy a dolgok 
jó  úton haladnak a számunkra kedvező határo
zathozatalban. Azt sem vitatjuk el, hogy minden
ki olyan politikát folytat, amelyet a legjobbnak 
vél.

Nekik és nekünk az az érdekünk, hogy ez a 
térség stabil legyen. Stabil térség nem lesz stabil 
Jugoszlávia nélkül, de stabil Jugoszlávia sem lesz 
gazdasági fejlődés nélkül.

• Mit gondol a monetáris rendszerrel kapcso
latos teendőkről?

-  Nem tudom, hogy a Jugoszláv Nemzeti 
Bank kormányzója mit tervez, de azt mondha
tom, hogy mi folytatjuk az általunk kijelölt ez
zel kapcsolatos elképzeléseink megvalósítását. 
Nem lesz nagyobb mennyiségű fedezet nélkü
li pénz forgalomba hozva, csak egy kisebb 
mennyiségűt adunk ki a hazai kölcsönök fi
nanszírozására, de ez nem lesz veszélyes a di
nár stabilitására. Nem látok különösebb okot 
az általunk meghatározott monetáris politika 
módosítására.

• Mi a véleménye a Jugoszláv Alkotmány mó
dosításáról?

-  Azt gondolom, hogy Szerbia és Crna Gora 
számára is jobb lesz, ha megmarad a jelenlegi 
Jugoszláv Szövetségi Köztársaság. Minden újabb 
egyezkedés a „házasság felbontásáról” hátráltat
ja  a kölcsönök átütemezését. Véleményem sze
rint jobb volna, ha egy olyan föderáció alakulna 
ki, amelynek keretében Szerbia és Crna Gora is 
magas szintű önállósággal rendelkezne. Ok is 
ugyanúgy, mint mi, nagy adósságot halmoztak 
fel. Abban az esetben, ha szakadásra kerülne 
sor, nehézségek merülnének fel azokban a tár
gyalásokban, amelyek a nemzetközi hitelek át
ütemezésével kapcsolatosak.

Minden a választópolgároktól függ. 
Amennyiben a Crna Gora-iak független államot 
akarnak, abban a szándékukban Szerbiából sen
ki sem akadályozza meg őket. Erőszakkal senki
re sem kényszerítünk olyan dolgot, amelyet eset
leg mi jobbnak látunk.

• Mikor esedékes a szövetségi és a szerbiai 
adókra vonatkozó törvények összehangolása?

-  Terveink szerint erre április elején kellett 
volna, hogy sor kerüljön. Abban állapodtunk 
meg, hogy ez akkor lesz, amikor a köztársasági 
képviselőház elfogadja az erre vonatkozó új tör
vényt. Az előrehaladás egyfelől a szövetségi kép
viselőház tisztségviselőinek elfoglaltsága miatt, 
másfelől pedig a Crna Gora-i választások miatt 
nem történt meg. A törvénytervezet csak most 
kerül napirendre.

• A jövőben az adóból hány százalékot külö
nítenek el majd a Jugoszláv Hadsereg finanszí
rozására?

A hadsereg finanszírozására három százalé
kot fordítunk. Csökkenjük a sorkatonák szolgá
lati idejét, ami lehetővé teszi, illetve tenné a pót
kiadások csökkentését is. Sajnos, a jelenlegi 
helyzetben a Dél-Szerbiában kialakult helyzet 
miatt ez sem segít rajtunk, mert az ottani esemé
nyek miatt a költségek is növekednek.

• Mi a véleménye arról a törvénytervezetről, 
amely a privatizációra vonatkozik?

Az új törvénytervezet sokkal jobb, mint az 
előző. A gondot csak az képezi majd, hogy a gya
korlatban hogyan valósul meg. Jelen pillanat-

------------- --------- N
ban a kormány határozata értelmében egyedül 
a beocsini cementgyár privatízációjáról folynak 
a tárgyalások. Az árajánlat az előzőnél jóval ked
vezőbb. Személyesen azt szeretném, ha ez lenne 
az egyedüli privatizáció, amely a korábbi rend
szer határozata értelmében megy végbe. A töb
bieket az új törvény szerint kell majd lebonyolí
tani.

• Közeleg az újabb tárgyalások ideje a jog
utódlásról. Ezzel kapcsolatban milyenek az elvá
rásai?

-  Ez kivételesen összetett probléma. A rend
szerváltás után nekünk bizonyos előrelépést si
került elérni ezen az érzékeny területen. Meg 
kell azonban azt is mondanom, hogy olyan 
szempontból nem vagyok derűlátó, hogy az el
következő tárgyaláson eredményt érünk el a 
szukcesszió kérdésében. Mi egyszer s minden
korra szeretnénk rendezni ezt a problémát. Ép
pen azért mi továbbra is kooperatívak leszünk 
ezeken a tárgyalásokon. Természetesen egy bi
zonyos határig, mert nemzeti érdekeinket ne
künk sem szabad szem elől téveszteni.

FÉLREÉRTELMEZIK 
EGYÜTTMŰKÖDÉSI KÉSZSÉGÜNKET

-  Az a benyomáson, hogy a szukcesszorok 
között vannak olyanok is, akik félreértelmezik a 
mi együttműködési készségünket, mivel ebben 
esélyt látnak arra, hogy többet kapjanak, mint 
más körülmények között kapnának. A mi állás
pontunk nem változott: a tárgyaláson részvevő 
delegációnk egy bizonyos határig továbbra is jó  
értelemben vett együttműködésre törekszik.

Az igazsághoz tartozik az is, hogy néhány te
rületen, mint páldául az ingatlan és az ingó va
gyonok kérdésében, amelyekben korábban már 
hallgatólagos megegyezésre jutottunk, hátralé- 
pés történt. Abban állapodtunk meg, hogy ez a 
vagyon azt az államot illeti meg, amelynek a te
rületén van. A megállapodás aláírására mégsem 
került sor. Hasonló a helyzet az anyagi eszközök 
elosztásával is. Ezzel kapcsolatban nekünk az vé
leményünk, hogy Jugoszlávia hátrányos helyzet
be került. Továbbá nyitott kérdést képeznek a 
nyugdíjak és a diplomáciai képviseletek épüle
tei.

Én már több alkalommal mondtam, hogy a 
szukcesszió most már nem a „házasság felbontá
sára” vonatkozik, hanem „hagyatéki” tárgyalás.
Mi ebben a kérdésben sem szeretnénk viszályba 
kerülni senkivel sem. Véleményem szerint ugyan
is csak azt a vagyont lehet szétosztani, ameílyel 
valójában jelenleg rendelkezünk. Esetünkben 
azt, amely október 5-e után az előző rendszerről 
ránkmaradt. Az, ami nincs, nem osztható. Ab
ban az esetben, ha valaki azt is osztani szeremé, 
akkor háborúban keletkezett kártérítésről van 
szó. Abban az esetben, ha ez a napirendre kerül, 
akkor felmerül a felelősségrevonás kérdése is, 
ami aztjelenti, hogy ezek teljesen más alapokon 
folytatódnának.

(Vojislav Stevanovic) .

Vera Szabadi
Kiemelés


